

COSMIC TOP SECRET

NORTH ATLANTIC COUNCIL

ORIGINAL: ENGLISH
6th September, 1961

REC-390
290
NISCA
96
CHIEF ARCHIVES
INF

1973

1976

1968

1969

COPY No. 78

1975

1977

1978

1979

1980

1981

1982

1983

1984

1985

1986

1987

1988

1989

1990

1991

1992

1993

1994

1995

1996

1997

1998

1999

2000

2001

2002

2003

2004

2005

2006

2007

2008

2009

2010

2011

2012

2013

2014

2015

2016

2017

2018

2019

2020

2021

2022

2023

2024

2025

2026

2027

2028

2029

2030

2031

2032

2033

2034

2035

2036

2037

2038

2039

2040

2041

2042

2043

2044

2045

2046

2047

2048

2049

2050

2051

2052

2053

2054

2055

2056

2057

2058

2059

2060

TO : Permanent Representatives
FROM : Secretary General

SACLANT AND CINCHAN PLANS OF ACTION IN FACE OF THE BERLIN CRISIS

You will recall that at the meeting of the Council, held in the afternoon of Monday 4th September, I informed you that I would soon receive SACLANT and CINCHAN plans of action in face of the Berlin crisis.

2. These have now been received and are attached.

3. As these documents have the same object as SACEUR's SHAPE/167/61, I consider that action similar to that agreed by the Council at its meeting of 21st August should be taken as regards SACLANT and CINCHAN plans of action. Thus, I would suggest that countries should consider these plans and inform the Council, as a matter of urgency, what measures they are ready to take on this basis.

(Signed) D.U. STIKLER

UNGRADED TO
SEE : DMC 99)2

NATO UNCLASSIFIED

EMERGENCY IMPROVEMENT OF FORCE POSTURE
IN ACLANT

1. SACLANT has set forth below preliminary steps which he feels should be examined regarding the situation as it applies to those forces earmarked for assignment to ACLANT.

2. To improve force posture of ACLANT by 1 January 1962 countries should be prepared to:

a) Meet the standards of readiness as set forth in MC 55/1 for all category "A" units;

b) Phase forward to category "A" on request, selected category "B" units earmarked to SACLANT in country replies to the Annual Review Questionnaire 1960 as of 31 December 1960. This could provide additional category "A" units as follows:

	<u>CVA</u>	<u>CVS/H/L</u>	<u>CA/CL</u>	<u>SS</u>	<u>DD/DE</u>	<u>MPA</u>
Canada					5	
France		1		2	6	4
Netherlands				1	1	
United Kingdom		3	2	6	24	
United States	2	1	1	8	12	43
Totals	2	5	3	17	48	47

3. SACLANT also notes that there are the following additional units now under national command and not earmarked to NATO. He assumes that in the event the present situation should further deteriorate, he might expect that certain of these units would be made available to him during the later stages of a build-up. The strength of this non-NATO-assigned reservoir of ships is as follows:

	<u>CVA</u>	<u>CV/CVH</u>	<u>CVS</u>	<u>CL</u>	<u>DD/DE/DLG/DDG</u>	<u>SSBN</u>	<u>SS</u>	<u>MPA</u>
Canada					7		1	
Denmark					1			
France			1				2	3
Netherlands				1	2		3	
Portugal					3		3	
United Kingdom		1*		2	5		7	12
United States	1				3	6		
Totals	1	1	1	3	21	6	16	15

*to operate as CVS/H

LIST OF SACLANT INFRASTRUCTURE PROJECTS

In addition to the forces listed in Annex I, the completion of the following infrastructure projects would improve the overall posture of SACLANT's forces. The projects have been divided into those that could be completed by 31 December 1961 and those which could be completed through 1962 assuming intensification of work, where necessary:

For Completion by 31 December 1961:

1. Ammunition storage - Brest, France.
2. POL storage - Rosneath/Finnart, United Kingdom.

For Completion by 31 December 1962:

1. POL storage - Loch Striven, United Kingdom.
2. POL storage - Brest, France.
3. POL storage - La Rochelle, France
4. Ammunition storage - Lisbon, Portugal
5. ~~Airfields facilities~~ - Montijo, Portugal.
"Action to expedite approval of the POL and ammunition storages in Iceland would also improve SACLANT's posture in that area."

CINCHAN RECOMMENDATIONS ON NATO MILITARY BUILD-UP

1. CINCHAN will not be able to give his full estimate of immediate military needs until the measures to be taken by ACCHAN countries will have been announced on or before 4 September.

2. In anticipation of this information, CINCHAN, however, wishes to raise the following points:

(a) The forces required as given in MC 70 and in CINCHAN Letter No Ch.0010-53/6(a) dated 22 December 1960 represent the bare minimum of forces with which CINCHAN can carry out his mission.

(b) Replies to ARQ(61) so far received indicate that only minor alleviations of the existing shortfalls to CINCHAN's minimum force requirements will be achieved during 1962.

(c) If, therefore, any effective military build-up is to be effected in the present situation in ACCHAN, the following action by ACCHAN nations is considered essential:

(1) Meet the standards of readiness as set forth in MC 55/1 for all present Category A earmarked forces.

(2) Phase forward from Category B and possibly from Category C the remainder of forces required as Category A to a maximum extent.

(d) Taking into account the percentage of shortfalls in types, the following priority between units should be established:

- (1) Anti-submarine surface vessels.
- (2) Maritime patrol aircraft.
- (3) Mining countermeasure forces.

3. In view of paragraph 9 of CR(61)39, it is pointed out that the present ACCHAN alert system does not provide for a state of military vigilance. Steps have been taken to obtain early approval by CHANCOMTEE of the revised ACCHAN alert system, covering the full NATO alert system.

COSMIC TRES SECRET

CONSEIL DE L'ATLANTIQUE NORD

EXEMPLAIRE N° 25

ORIGINAL: ANGLAIS
6 septembre 1961

Aux : Représentants Permanents

Du : Secrétaire Général

PLANS D'ACTION DE SACLANT ET CINCHAN DEVANT
LA CRISE DE BERLIN

Vous vous rappelez qu'à la réunion du Conseil qui s'est tenue le lundi après-midi 4 septembre je vous ai annoncé que je recevrais prochainement les plans d'action de SACLANT et CINCHAN pour faire face à la crise de Berlin.

2. Ces plans ont été communiqués et sont transmis ci-joints.

3. Comme ces documents ont le même objet que le document SHAPE/167/61 de SACEUR, j'estime qu'il convient de prendre pour les plans d'action de SACLANT et CINCHAN des mesures analogues à celles qui ont été décidées par le Conseil à sa réunion du 21 août. En conséquence, je propose aux pays d'étudier ces plans et de faire connaître au Conseil, de toute urgence, les mesures qu'ils sont disposés à prendre sur cette base.

(Signé) D.U. STIKKER

DOWNGRADED TO NU
SEE: DN(22)1

NATO UNCLASSIFIED

AMELIORATION D'URGENCE DE LA POSTURE DES FORCES D'ACLANT

Le SACLANT expose ci-dessous les mesures préliminaires qui, à son avis, doivent être étudiées en ce qui concerne la situation intéressant les forces réservées pour affectation à ACLANT.

2. Pour améliorer la posture des forces d'ACLANT le 1er janvier 1962, les pays doivent être disposés à prendre les mesures suivantes:

- (a) répondre aux normes de préparation fixées dans le MC 55/1 pour toutes les unités de catégorie "A";
- (b) faire passer sur demande en catégorie "A" des unités choisies de catégorie "B" réservées à SACLANT dans les réponses des pays au questionnaire de l'Examen annuel 1960 à dater du 31 décembre 1960. Cette mesure pourrait fournir des unités supplémentaires de catégorie "A" qui se répartiraient comme suit:

	<u>CVA</u>	<u>CVS/H/L</u>	<u>CA/CL</u>	<u>SS</u>	<u>DD/DE</u>	<u>MPA</u>
Canada					5	
France		1		2	6	4
Pays-Bas				1	1	
Royaume-Uni		3	2	6	24	
Etats-Unis	2	1	1	8	12	43
<u>Total</u>	2	5	3	17	48	47

3. Le SACLANT note également que des unités supplémentaires indiquées ci-après sont actuellement placées sous commandement national et ne sont pas réservées à l'OTAN. Il suppose qu'il peut espérer, en cas d'aggravation de la situation actuelle, que certaines de ces unités seront mises à sa disposition au cours des derniers stades d'une mise sur pied. Les effectifs de ces bâtiments qui ne sont pas réservés à l'OTAN s'établissent comme suit:

COSMIC TRES SECRET
ANNEXE I au
PO/61/722

- 4 -

	<u>CVA</u>	<u>CV/CVH</u>	<u>CVS</u>	<u>CL</u>	<u>DD/DE/DLG/DDG</u>	<u>SSBN</u>	<u>SS</u>	<u>MPA</u>
Canada					7		1	
Danemark					1			
France			1				2	3
Pays-Bas				1	2		3	
Portugal					3		3	
Royaume-Uni [#]		1 [#]		2	5		7	12
Etats-Unis	1				3	6		
<u>Total</u>	1	1	1	3	21	6	16	15

[#] Assume des missions de CVS/H

COSMIC TRES SECRET

- 4 -

LISTE DES PROJETS D'INFRASTRUCTURE DE SACLANT

Outre les forces dont la liste figure en Annexe I, l'achèvement des projets d'infrastructure ci-après améliorerait la posture générale des forces du SACLANT. Ces projets comprennent ceux qui peuvent être achevés le 31 décembre 1961 et ceux qui pourraient être achevés en 1962, on supposant, au besoin, une intensification des activités.

Devant être achevés au 31 décembre 1961

1. Dépôt de munitions - Brest, France
2. Dépôt POL - Rosneath/Finnart, Royaume-Uni

Devant être achevés au 31 décembre 1962

1. Dépôt POL - Loch Striven, Royaume-Uni
2. Dépôt POL - Brest, France
3. Dépôt POL - La Rochelle, France
4. Dépôt de munitions - Lisbonne, Portugal
5. Installations d'aérodromes - Montijo, Portugal

"Des mesures destinées à accélérer les approbations relatives aux dépôts POL et aux dépôts de munitions en Islande amélioreraient également la posture du SACLANT dans cette région".

- 7 -

COSMIC TRES SECRET
ANNEXE III au
PO/61/722

RECOMMANDATIONS DE CINCHAN RELATIVES A LA MISE SUR
PIED DES FORCES MILITAIRES DE L'OTAN ET CINCOO

CINCHAN ne pourra pas faire connaître son estimation définitive des besoins militaires immédiats avant d'avoir reçu communication des mesures que doivent prendre les pays membres de l'ACCHAN à la date du 4 septembre ou à une date antérieure.

2. En prévision de cette information, le CINCHAN désire cependant soulever les points suivants:

(a) Les forces nécessaires indiquées dans le MC 70 et dans la lettre de CINCHAN N° Ch. 0010-53/6(a) en date du 22 décembre 1960, correspondent à peine au minimum des forces qui permettraient à CINCHAN d'accomplir sa mission.

(b) Les réponses au ARQ(61) reçues jusqu'ici indiquent qu'au cours de 1962, il ne sera apporté que de légères atténuations aux insuffisances existantes des forces minimums nécessaires à CINCHAN.

(c) En conséquence, pour assurer une mise sur pied militaire efficace au sein de l'ACCHAN dans les conjonctures actuelles, il semble indispensable que les pays de l'ACCHAN prennent les mesures suivantes:

- (1) répondre aux normes de préparation fixées dans le MC 55/1 pour toutes les forces actuelles réservées de catégorie A;
- (2) faire avancer en catégorie A, dans la plus forte proportion possible, le reste des forces nécessaires de la catégorie B et même éventuellement de la catégorie C.

(d) Compte tenu du pourcentage des déficits dans les divers types, il faut établir entre les unités l'ordre de priorité suivant:

- (1) bâtiments de surface anti-sous-marins;
- (2) avions patrouilleurs maritimes;
- (3) forces chargées des mesures anti-mines.

3. Suite aux indications du paragraphe 9 au C-R(61)39, il est signalé que le système d'alerte actuel d'ACCHAN ne permet pas

- 7 -

COSMIC TRES SECRET

COSMIC TRES SECRET

- 8 -

ANNEXE III au
PO/61/722

d'entretenir un état de vigilance militaire. Des mesures ont été prises pour obtenir rapidement du CHANCOMTEE l'approbation du système d'alerte révisé d'ACCHAN, qui intéresse l'ensemble du système d'alerte de l'OTAN.

COSMIC TRES SECRET

DECLASSIFIED - PUBLIC DISCLOSURE / DECLASSIFIED - MISE EN LECTURE PUBLIQUE